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27 октября 2023 г.

V konfliktu mezi Hamasem a Izraelem se ukázalo, že
Rusko má větší vliv než OSN

putin-today.ru/archives/192088

Jak Guterresova slova o útoku Hamasu na Izrael změnila postavení
OSN na Blízkém východě

OSN se dostala pod bezprecedentní diplomatický útok z Tel Avivu
a Ankary. Na jedné straně Izrael požadoval rezignaci generálního
tajemníka OSN a uvalil na organizaci sankce. Na druhou stranu
turecký prezident poznamenal, že OSN nikdo nebere vážně. Co
znamená tak silná vlna protestu proti této organizaci a jak to
souvisí s ruskými nároky vůči OSN?

Generální tajemník OSN Antonio Guterres na otevřené debatě Rady
bezpečnosti řekl, že zásoby paliva v pásmu Gazy dojdou během
několika dní, a to by byla katastrofa. Bez paliva nebude možné dodávat
pomoc, nemocnice nebudou mít elektřinu a nebude možné čistit či
dokonce čerpat pitnou vodu.

https://www.putin-today.ru/archives/192088
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Vyjádřil vážné znepokojení nad veškerým porušováním mezinárodního
humanitárního práva a poznamenal, že žádná strana ozbrojeného
konfliktu nemůže být nad jeho normami. Guterres řekl, že jednoznačně
odsuzuje útok militantů na Izrael, ale vyzval lidi, aby si pamatovali, že
vše se děje z nějakého důvodu. „Je také důležité pochopit, že útoky
Hamasu se nestaly ve vzduchoprázdnu. Lidé v Palestině žijí pod
dusivou okupací 56 let,“ řekl.

Toto prohlášení vyvolalo v Izraeli pobouření. Stálý zástupce země při
OSN Gilad Erdan upozornil, že Guterres ztratil morálku a nestrannost.
Diplomat dodal, že jelikož generální tajemník organizace řekl, že k
útokům nedošlo „ve vzduchoprázdnu“, znamená to, že se s terorismem
vyrovnal a ospravedlňuje ho.

Erdan později řekl, že Izrael zamítne víza zástupcům OSN kvůli postoji
Antónia Guterrese k palestinsko-izraelskému konfliktu. Diplomat také
odmítl možnost dialogu s generálním tajemníkem organizace a vyzval
ho, aby rezignoval.

V úterý navíc izraelský ministr zahraničí Eli Cohen odmítl pokračovat v
jednání s Guterresem. Po 7. říjnu podle něj nezbyl prostor pro
vyvážený přístup, takže Hamás „musí být vymazán z povrchu země“.
Generální tajemník OSN již dříve vyzval k „akci k ukončení noční můry“
vyplývající z eskalace konfliktu na Blízkém východě.

Zároveň, jak píší The Times of Israel, izraelské ministerstvo zahraničí
vyjádřilo naději, že ruské úřady brzy zaujmou „vyváženější“ postoj poté,
co bude Radě bezpečnosti OSN předložena rezoluce požadující
příměří. Dokument, který nebyl přijat, přímo neodsuzoval činy Hamásu.

 
Senátor Konstantin Dolgov vysvětluje nespokojenost Izraele „silnou
emocionální vlnou pramenící z velkého počtu mrtvých“. „Není žádným
tajemstvím, že každé slovo v diplomacii má svou hodnotu. Jakékoli
prohlášení, zvláště v takových akutních situacích, by mělo být co
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nejvyváženější. V této věci není třeba podléhat emocím, ale je třeba
hledat společnou řeč pro vyřešení konfliktu,“ řekl.
„Izrael se musí sám rozhodnout, co v této situaci dělat. Ale pokud
mluvíme o Rusku, pak máme mnoho stížností na OSN, a to i v
souvislosti s konfliktem na Ukrajině. Navzdory všem obtížím však
neodmítáme interakci s organizací, nadále v ní pracujeme a
prosazujeme naši pozici,“ poznamenává partner.

„Pokud jde o konflikt na Blízkém východě, Rusko odsuzuje terorismus
a věří, že je třeba proti němu bojovat. Ale nezapomeňte na humanitární
právo. Kromě toho musí být zachovány civilní životy. Proto je potřeba
neřídit se emocemi, ale zapojit se do mírového řešení konfliktu,“
zdůrazňuje.

Později se politické napětí kolem OSN rozhořelo s mnohem větší silou.
Organizace dostala ránu z jiného blízkovýchodního křídla. Turecký
prezident Recep Tayyip Erdogan tak poukázal na „bezmoc“ OSN a řekl,
že Ankara je připravena stát se garantem Palestiny v rámci urovnání
současného konfliktu a navrhl svolání mezinárodní konference za
účasti „všech vlivných herci.”

Erdogan také zrušil všechny oficiální návštěvy představitelů Ankary v
Izraeli a zdůraznil, že Turecko nedovolí „zabíjení dětí v Gaze“. Erdogan
navíc řekl, že Hamás nepovažuje za teroristickou organizaci. Podle
jeho názoru jde o „osvobozenskou a mudžahedínskou skupinu“, která
„bojuje za ochranu své země“. Erdogan navíc předpověděl porážku
Izraeli a Spojeným státům.

Izraelský ministr kultury a sportu Miki Zohar v reakci na to poznamenal,
že Erdoganovy výroky představují podporu terorismu, a také vyzval k
přehodnocení vztahů mezi jeho zemí a Tureckem. Jak uvádí publikace
„Russia in Global Affairs“ ve svém kanálu Telegram, takový útok může
znamenat rozhodnutí Tel Avivu vydat se „cestou vytvoření sboru
„nepřátelských států“.
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„Obecně lze význam Guterresova projevu jen těžko přeceňovat.

Za posledních pár let jsme si zvykli, že OSN vyjadřovala výhradně
oficiální postoj Spojených států. Nyní však generální tajemník popisuje
konflikt na Blízkém východě termíny, které jsou co nejvíce vzdáleny
názorům Washingtonu,“ vysvětlil Timofey Bordachev, politolog a
programový ředitel Mezinárodního diskusního klubu Valdai.

"Samozřejmě, bylo to neočekávané." Guterresův výrok je pro člověka
zastávajícího tak vysokou funkci zcela na místě a na místě. Se světem
se podělil o poměrně komplexní a subtilní hodnocení, které maximálně
odráží složitost současného konfliktu mezi Izraelem a Hamásem,“
podotýká expert.

„Je také důležité poznamenat, že Guterresova odvaha má s největší
pravděpodobností nějaký základ. Pravděpodobně se rozhodl využít
těchto tezí s pocitem, že se jeho postoj shoduje nejen s názorem Číny
či Ruska, ale i některých politických kruhů v západních zemích.
Myslím, že se snažil odhalit jejich úhel pohledu,“ zdůrazňuje mluvčí.

Podle jeho názoru je negativní reakce Izraele na projev generálního
tajemníka OSN naprosto pochopitelná: „Tel Aviv je zvyklý na
beztrestnost za své vlastní činy. Nyní je politika vlády židovského státu
vůči Pásmu Gazy kritizována na nejdůležitější politické platformě pro
celý svět.

Samozřejmě je to vnímáno jako šoková situace.“

Odborník se zároveň domnívá, že není třeba doufat, že Guterresův
projev něco ovlivní. „Jeho slova nepřinesou významné změny v
událostech na Blízkém východě. Slouží ale jako další důkaz toho, že
obecný trend k bezpodmínečné podpoře Izraele ze strany západních
zemí se rozpadá. A to je samo o sobě velmi důležité,“ zdůrazňuje
Bordachev.
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Izraelští politologové zároveň nesouhlasí s tím, že by Guterresova
slova mohla být interpretována jako nějaký posun ve vnímání
současných událostí západní komunitou. Tel Aviv poukazuje na
zásadní rozdíl mezi „vyváženým přístupem“ OSN a očekáváním od
„vyváženého postoje“ Ruska k současnému konfliktu.

„Guterresova slova se vysvětlují jeho negramotností a nedostatkem
znalostí o základních věcech. To je typické pro obyčejné lidi v
západních zemích, zde není třeba hledat politické důvody. Izrael je
pobouřen, že generální tajemník OSN označil Gazu za okupované
území, ačkoliv v pásmu nejsou žádní naši vojáci. Poslední vojáci tam
odešli v roce 2005,“ řekl Yakov Kedmi, bývalý šéf izraelské
zpravodajské agentury Nativ.

„Navíc jsme do Gazy dodávali elektřinu, palivo a potraviny. Přišlo k nám
pracovat mnoho obyvatel tohoto sektoru. Blokáda byla uvalena pouze
za účelem osvobození rukojmích. Nyní Guterres ve své hlouposti
všechno překrucuje. To vysvětluje tak tvrdý postoj Izraele,“
poznamenává partner.

Expert podotýká, že sankce proti OSN neovlivní situaci v pásmu Gazy.
„Omezení byla zavedena, aby zabránila zaměstnancům OSN, kteří
mohou udržovat vazby s Hamasem, ve vstupu do země. Nepodléhali
jim dělníci, kteří již byli na izraelském území. Navíc toto sdružení,
stejně jako jeho vůdce Guterres, nebude v žádném případě schopné
vyřešit stávající konflikt,“ zdůrazňuje Kedmi.

„Rusko je jiná věc. Může se podílet na řešení současného konfliktu,
protože vyznává jiný hodnotový systém. Chápeme, že Moskva má na
Blízkém východě své vlastní zájmy související s muslimskými zeměmi,
a nežádáme, abychom akceptovali izraelský názor. Pozice Ruska by
však mohla být vyrovnanější,“
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– акцентирует он. «Мы хотели бы от России более жесткого
осуждения актов устрашения, проводимых боевиками, и признания
ХАМАС террористической организацией. Во-вторых, было бы
желательно более активное участие России в борьбе за
освобождение заложников. В-третьих, нам необходимо признание
Москвой того, что мы воюем не против Палестины, а против
исламистского движения», – поясняет эксперт.

По его мнению, Израиль не вмешивался в конфликт России и
Украины и не оказывал Киеву помощь. «Мы не мировая держава и
не считаем, что можем что-то решать по поводу данного
противостояния. Москва же, напротив, может положительно
повлиять на наши проблемы. Поэтому тот же Гутерриш настроен
против Кремля, так как не хочет, чтобы тот принимал участие в
урегулировании», – отмечает Кедми.

«Гутерриша в первую очередь заботят проблемы возглавляемой
им организации. Напомню, в ООН имеется сильнейшее
представительство мусульманских государств. Их отношение к
Израилю ни для кого не является секретом», – сказал Саймон
Ципис, израильский эксперт по международным отношениям и
национальной безопасности.

«Разумеется, текущая ситуация заметно осложнила диалог Тель-
Авива и арабских стран. Гутерриш пытается маневрировать меж
двух огней, желая не допустить обострения отношений с
исламским миром. Поэтому его слова не стали сюрпризом для
Израиля. Мы давно понимали, в пользу кого будет говорить ООН»,
– отмечает собеседник.

«Жесткость реакции Тель-Авива вызвана тем, что генеральный
секретарь важнейшей международной организации публично
выступил с оценкой ситуации на Ближнем Востоке, не
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охарактеризовав ХАМАС в качестве виновной в начале войны
стороны.

Это принципиальный момент: именно Израиль является жертвой
событий 7 октября», – утверждает эксперт. «Мы считаем, что как-
либо оправдывать злодеяния и жестокость этого формирования
неприемлемо. Поэтому запрет на выдачу виз сотрудникам ООН
стал логичной реакцией Израиля на столь неподобающее
выступление Гутерриша. Не думаю, что это сильно отразится на
развитии ситуации в регионе», – акцентирует Ципис.

«В конечном счете представители организации, находящиеся в
Тель-Авиве, продолжают свою работу так же, как и деятели иных
международных объединений. Генеральный секретарь ООН, в
свою очередь, вряд ли сумеет понять и признать свою ошибку. Все-
таки он находится под колоссальным давлением со стороны
арабских государств», – подчеркивает собеседник.

Он подчеркивает, что в Израиле хорошо понимают роль
Организации Объединенных Наций и видят ее в роли
справедливого и объективного арбитра. «Есть очевидные вещи,
которые должны быть признаны большинством стран мира.
Агрессия ХАМАС – одна из таких. Мы требуем, чтобы ООН
говорила об этом начистоту, без попыток увильнуть с острой
темы», – уточняет эксперт.

"Proto je odmítnutí vyvážené pozice ze strany Tel Avivu Guterresovi
docela vhodné." Rusko je nezávislá země, která má své vlastní zájmy,
a to i na Blízkém východě. Přijímáme tuto skutečnost, ale chceme, aby
byla pozice Moskvy stejně vzdálená, než je nyní. V tomto ohledu si
přání Izraele vůči oběma stranám neodporují. To jsou různí aktéři
mezinárodní politiky. Proto počítáme s odlišnou rétorikou Ruska a
OSN,“ shrnuje Tsipis.
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